
Side 1 af 8

30. oktober 2023/ Sagsnr. 011657-2023

Udkast til referat for 18. møde i bestyrelsen
8. juni 2023

Deltagere: Amanda Kusk Jessen, Arne Grønborg, Dea Seidenfaden, Eva Secher Mathiasen, Joël Boukris, 
Karla Braga (virtuelt), Kristin Munch-Christiansen, Rasmus Henriksen, Rose-Marie Mollerup, Thea Friborg 
(virtuelt)

Afbud: Caroline Skjoldbirk, Caspar Christensen (barsel)

Fra sekretariatet deltog: Amanda Bell, Henrik Jangö, Jacob Stengaard Madsen, Lis Ethelberg, Signe Groth-
Brodersen, Vibeke Grønvall

Mødeleder: Eva Secher Mathiasen

Referent: Amanda Bell

1 Godkendelse af dagsorden for møde nr. 18 i bestyrelsen 8. juni 2023
Bestyrelsen godkendte den reviderede dagsorden for møde nr. 18 i bestyrelsen d. 8. juni 2023

2 Godkendelse af referat af møde nr. 17 i bestyrelsen 24. maj 2023
Bestyrelsen godkendte referatet fra møde nr. 17 i bestyrelsen d. 24. maj 2023

3 Orientering om referat af møde nr. 17 i forretningsudvalget 30. maj 2023
Bestyrelsen tog referat af møde nr. 17 i forretningsudvalget d. 30. maj 2023 til efterretning. 

4 Radar (Fortroligt)

5 Godkendelse af årsrapportering 2022
Beslutning
Bestyrelsen godkendte årsrapporteringen for 2022. 
Til orientering består en del af regnskabet af denne årsrapportering 2022, hvor bestyrelsen kan 
se de realiserede regnskabsposter ift. budgettet. 

Bestyrelsen skal godkende det konsoliderede årsregnskab til godkendelse på et ekstraordinært 
BM, hvor vores revisor også vil være til stede. Mulige datoer for dette er: 20., 29. eller 30. juni 
2023.

Der udsendes en mail til bestyrelsen med de foreslåede datoer, og alle bedes melde hurtigt til-
bage. Derudover gøres bestyrelsen opmærksomme på, at alle skal godkende årsregnskabet digi-
talt - mail med instruktioner følger. 
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Drøftelse
Henrik Jangö indledte punktet om årsrapporteringen. Bestyrelsen drøftede enkelte budgetpo-
ster, herunder akutmidlerne og midler til faste udvalg og ad hoc-udvalg. 

Bestyrelsen roste fremstillingen af årsrapporteringen, herunder noterne. 

Bestyrelsen blev orienteret om de regnskabsmæssige konsekvenser ved den omfattende æn-
dring af medlemssystemerne, sagsbehandlingssystemerne og udlicitering af løn. Det gælder ge-
nerelt, at der er ekstra udgifter forbundet med den omkalfatring af arbejdsgange og systemer 
som DP har gennemgået. 

Bestyrelsen ønskede rent pragmatisk, at farven i regnskabet samt fortegn skal differentiere ift. 
positive og negative afvigelser fra budgetteringen for at øge læsevenligheden. 

6 Bestyrelsesseminar august 2023 
Beslutning
Bestyrelsen tog orienteringen om praktikaliteter og emnerne for bestyrelsesseminaret d.18-19. 
august 2023 til efterretning. 

7 GF24 – praktik og afvikling 
Beslutning. 
Bestyrelsen tog status på den praktiske afvikling af GF24 til efterretning og godkendte følgende 
to punkter:

o Nedprioritering af faglige posterevents/stande, men fortsat med f.eks. tilstedevæ-
relse af Akademikerpension. 

o Rammer for festen, herunder lokalemulighed, festudvalgets beføjelser og den øko-
nomiske ramme. 

Drøftelse 
Kommentarer og ønsker til rettelser i sagsfremstillingen, da denne opdateres løbende i forbere-
delsen til GF24:
Punktet tidsstyring og ændringsforslag: Skal rettes til at et ’flertal’ af bestyrelsen ønskede, da 
der ikke var konsensus. I afsnittet om ’ønsket om mulige vedtægtsændringsforslag ift. æn-
dringsforslag på dagen for GF’, skal der angives ’dele’ af bestyrelsen ønskede. 

8 GF24 – Proces for arbejdsprogram
Beslutning
Bestyrelsen godkendte følgende:

• De skitserede principper for tilblivelsen af arbejdsprogrammet 
• Processen for tilblivelsen af arbejdsprogrammet konkretiseret ved de skitserede proce-

strin

Bestyrelsen tager derudover til efterretning at overvejelser og forslag til AP24-27 kan adresse-
res ved bestyrelsesseminaret i august. 

9 OK24
Rose-Marie deltog pga et kort ærinde ikke under punktet. 
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Beslutning

Bestyrelsen godkendte følgende krav til OK24 fremsat af DP i samarbejde med Løn- og Stillings-
udvalget (L&S):

- Reallønssikring

- Bevarelse af reguleringsordningen

- Forbedring af grundbeløb på basisskalaens trin 8. Alternativt indførelse af et nyt trin 9

- Forbedring af startlønnen ved at gøre løntrin 4 til 1-årig, i stedet for de nu 2 år, alterna-
tivt at fjerne løntrin 4, så nyuddannede begynder på løntrin 5

- Forbedring på statens område ved, at AC-basislønskalaen kommer på niveau med ska-
laen for kommuner og regioner. 

- Autorisationstillæg til alle psykologer

- Specialisttillæg til alle psykologer, der er specialister

- Supervisortillæg til de psykologer, der er uddannet supervisor (eller udøver supervi-
sion)

- Et eftersyn af lokal løndannelse med faste rammer for forhandling

- PPR-tillæg udvides til hele den kommunale sektor

- Forbedring af pensionsbidragsprocent

- Forhøjelse af tillæg for autorisation for psykologer, der er beskæftiger inden for skole-
væsenet fra 41.667 til kr. 46.909 i 2018-niveau. 

- Psykologer der påtager sig lederstillinger skal indplaceres på en ledergrundløn sva-
rende til indplacering som Ledende psykolog eller Chefpsykolog i den kommunale 
overenskomst

- Indførelse af en fælles forståelse med de statslige, regionale og kommunale arbejdsgi-
vere om hvad der forstås som normal arbejdstid

- Hvis der udføres pålagt arbejde med undersøgelse og behandling udenfor normal ar-
bejdstid, skal der indgås en lokal arbejdstidsaftale om honorering m.m., evt. en vagtord-
ningsaftale

- Indførelse af en fritvalgsordning 

- Ret til at spare op til orlov

- Ret til deltid i en periode

- Seniorordning med ret til nedsat arbejdstid med fuld pensionsindbetaling

- Ret til en 4 dages arbejdsuge

- Ret til en 39/11 ordning

- Ret til hjemmearbejde, 2 dage om ugen

- Betalt fri d. 1. maj, d. 5. juni, d. 24. december og d. 31. december  

- Der skal indgås vagtafter med alle regioner

- Ret til at vælge en tillidsrepræsentant, når man er 5 fra samme faggruppe, der arbejder 
på samme matrikel.
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- Der skal aftales TR funktionstillæg.

- Der skal aftales tillæg for AMR-funktionen

- Krav på supervision mhp. at blive autoriseret

- Krav på løbende supervision i hele ansættelsesforløbet

- Forbedrede efteruddannelsesvilkår

- Krav på oplæring/mentorordning/karriere-plan

- Krav om at gå fra 8 uger før forventet fødsel (adoption) med fuld løn

- Ret til orlov i en periode

- Ret til deltid i en periode

- Optjening af ferie under orlov i kommuner og regioner, som i staten.

- Reallønsforhøjelser for alle konsulentaftaler

- Krav om forhøjelse af seniorbonus.

- Der skal være en ret til at gå på nedsat tid fra det år man fylder 60 år. 

- Timelærerne på universiteterne sikres forbedrede vilkår med pension og opsigelses be-
stemmelser.

- Barselsreglerne for ph.d.er forbedres, så man også i slutningen af sit forløb har ret til 
fuld løn under barsel.

- Projekt om forbedring af ph.d.ernes trivsel og psykisk arbejdsmiljø.

- Der skal lavet et projekt, der ser på muligheder for at lave forskerstillinger, der deles 
mellem universitet og regioner/kommuner.

Drøftelse 

Lis Ethelberg orienterede om tilblivelsen af kravene til OK24 og processen fremadrettet, hvor 
kravene sendes ind til AC og herefter udarbejdes en samlet kravsfremsættelse. 

Bestyrelsen gav cadeau til sekretariatets og L&S’ arbejde omkring OK24.

10 Status på sundhedsfaglig autorisation efter medlemsmøde 25. og 26. maj 
Beslutning
Bestyrelsen godkendte, at der arbejdes videre med interessevaretagelse i forhold til det mini-
sterielle arbejde med en sundhedsfaglig autorisation for psykologer.

Der arbejdes fortsat efter de fire principper vedtaget i bestyrelsen og DP er endnu ikke be-
kendte med, hvilken autorisationsmodel Sundhedsstyrelsen er mest interesseret i, at vi overgår 
til.  

Drøftelse
Lis Ethelberg gav en mundtlig orientering, som også er gengivet i radar for BM18. Under punk-
tet drøftede bestyrelsen situationen med Psykolognævnet.
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Der blev drøftet muligheden for at lave en alliance med andre aktører som også oplever konse-
kvenserne ved forholdene i Psykolognævnet. Kommunikationsdelen skal særligt prioriteres, så 
medlemmerne tydeligt kan se den indsats, der gøres.
Ift. medlemsmøderne og ny autorisations- og tilsynsmodel har det også betydning ift. Reform-
kommissionens udspil og hvilke muligheder det giver DP til at beskytte faget, herunder læng-
den og niveauet af psykologuddannelsen. 

11 DP’s faglige standarder for forsikringsdækkede ydelser om autorisation 
Beslutning
Bestyrelsen indledte en drøftelse af, hvorvidt de faglige standarder er tidssvarende mht. DP’ s 
anbefaling om, at psykologer bør være autoriserede, når de arbejder selvstændigt i feltet med at 
behandle forsikringskunder. 

Bestyrelsen besluttede at orientere og drøfte med Liberalt Forhandlingsudvalg (LFU), om der 
kan tilføjes en passus til de faglige standarder lig den som er anvendt i forsikringskampagnen, 
som kan være variationer af følgende: ’autoriseret psykolog eller psykolog underlagt supervision 
og på delegeret ansvar af en autoriseret psykolog’. Bestyrelsen ønsker en tilbagemelding fra LFU. 
Der er desuden mulighed for at prioritere området i arbejdsprogrammet for 24-27. 

Drøftelse
Lis Ethelberg indledte punktet og fortalte, at kampagnen på forsikringsområdet har haft fin gen-
nemslagskraft. Derudover blev der peget på udviklingen i markedet, og om hvorvidt DP’s anbe-
falinger og faglige standarder er tidssvarende - dette er drøftet i LFU og fremgår af referatno-
terne i sagsfremstillingen.

Diskussionen havde to differentierede synspunkter:

1) Hvorvidt psykologtitlen alene kan ses som garant for faglig kvalitet og behovet for at 
rumme alle psykologer i foreningen. 
Psykologer varetager komplekse opgaver, uden de er autoriserede. Disse psykologer ar-
bejder generelt samvittighedsfuldt og deres vilkår for at opnå autorisation er forskel-
lige. Der er ikke ligestillede vilkår ift. hvor psykologerne er ansatte, f.eks. i det offentlige, 
det private, eller som selvstændig, f.eks. med ydernummer- eller i forsikringsordningen. 
En mulighed er at lave andre standarder, f.eks. pålagt supervision. Der er flere psykolo-
ger, der vil det terapeutiske, kliniske og selvstændige karrierespor, og her skal bestyrel-
sen gribe og tænke i, hvordan autorisationen og faglig kvalitet kan opnås, uden at man 
som psykolog nødvendigvis skal ansættes i et autorisationsforløb i stilling i f.eks. kom-
mune eller region.
De faglige standarder har betydning for bredden i standen - dilemmaet er, at hvis vi fast-
holder måden, det er på, har foreningen svært ved at omfavne alle; studerende, psykolo-
ger, autoriserede, specialister, specialpsykologer osv. Det er strategisk at kunne favne 
og anerkende alle medlemmers arbejde - særligt i en fagforening som er optaget af rek-
ruttering og fastholdelse. 
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2) Positioneringen samt styrken og den strategiske betydning i at være en faggruppe, der 
autoriseres. 
En pointe omhandlede beslutningsansvar og selvstændighed, og at psykologer risikerer 
at få et dårligt renommé, hvis der slækkes på de faglige krav til os. Hvis vi skal positio-
nere os anderledes ift. sundhedsstyrelsen og have ændret autorisationen, så skal vi 
kunne påvise, at den er central for psykologerne. Derudover er det en positionering i au-
torisationen og en afgrænsning ift. andre fagligheder, som i disse år er af helt afgørende 
strategisk betydning for psykologstanden. 
Flere bestyrelsesmedlemmer gav udtryk for, at autorisationen er en garant for patient-
sikkerhed qua tilsynet, og at den burde være en garant for højere faglighed. Der er også 
et element af styrkelse af psykologfagligheden og en fremtidssikring, hvor det handler 
om at højne fagligheden og kravene til psykologerne. 
Psykologuddannelsen er en primært teoretisk akademisk uddannelse, der ikke direkte 
ruster psykologerne til at kunne arbejde med klinisk og terapeutisk arbejde efter endt 
studietid. Dette betyder, at der er behov for at sikre psykologernes muligheder for at 
opnå relevant klinisk og anden praktisk erfaring efter endt studietid. Hertil indvendes 
også, at vi skal gøre dette uden at tale psykologuddannelsen ned.

Der blev drøftet en mulighed for et kompromis, hvor man tilføjer en passus til de faglige stan-
darder lig den som er anvendt i kampagnen, ’autoriseret psykolog eller psykolog underlagt su-
pervision af autoriseret psykolog’ alternativt formuleringen ’psykolog på uddelegeret ansvar fra 
autoriseret psykolog’. 

Der var både argumenter for og imod at de faglige standarder genbesøges på et senere BM, men 
for nuværende fortsættes denne drøftelse i LFU -regi. 

Sekretariatet oplyste, at man aktuelt er ved at indsamle viden på området, bl.a. omkring uddan-
nelsesstillinger - kaldet Academystillinger udbudt i forsikringsbranchen. Bestyrelsen vil blive 
orienteret, når der er indhentet ny viden. 

Baggrund

De faglige standarder er ridset op her og findes også på dp.dk:

1. Ydelsen skal være tydeligt deklareret og defineret
2. Psykolog og forsikringskunde skal have fælles kendskab til alle relevante betingelser 

ved forløbets start
3. Psykologen skal være autoriseret
4. Når der er tale om psykologisk behandling, skal timerammen være på op til 12 timer

De baserer sig på følgende hensyn:

Hensynet til psykologen: Mange timers ugentlig klinisk konfrontation er
belastende. Autorisationsforløbet og opnået autorisation skaber et fundament,
der, sammen med fortsat supervision og (anden) videreuddannelse samt
fastholdelse af psykologfagligt netværk, værner psykologen.
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Hensynet til klienterne og klientsikkerhed: Autoriserede psykologer står
under Psykolognævnets tilsyn og er forpligtede af psykologlovens
journaliseringsregler. Klienten har samtidig mulighed for at klage over
autoriserede psykologer.

Hensynet til psykologstanden: Henvendelse til en privatpraktiserende
psykolog bør indebære en sikkerhed for høj kvalitet og for god og professionel
behandling, hvor eventuel utilfredshed kan indklages til Psykolognævnet.

12 GF24 - Personvalg 
Beslutning
Bestyrelsen tog orienteringen om personvalgsprocessen til efterretning, herunder mulighe-
derne for genopstilling og de vedtægtsmæssige krav til forløbet og til opstillede kandidater.

Drøftelse
Bestyrelsen drøftede diversitetstanken ift. at opfordre flere minoriteter og generelt underre-
præsenterede medlemsgrupper til at stille op til poster i hhv. bestyrelsen, Komité for etik og 
som kritiske revisorer. 

13 Status på modernisering af psykologsystemet efter RSU-møde 1.juni 2023
Beslutning
Bestyrelsen tog status på planerne om arbejdet med modernisering af psykologsystemet efter 
RSU-møde d. 1. juni 2023 til efterretning. Arbejdet med modernisering af Psykologsystemet er 
beskrevet i regeringsgrundlaget og bekræftet efter møde med Sundhedsministeren og DP. 

RSU kommer til at fungere som baggrundsgruppe og er informerede om, at bestyrelsen har en 
særdeles aktiv rolle i det arbejde med moderniseringen, som vil intensiveres efter sommerfe-
rien. 
Bestyrelsen havde en særlig opmærksomhed på at holde fast i de selvstændige og deres interes-
ser på området - de er entreprenante og aktive medlemmer med et stort netværk og de er en 
stor ressource for foreningen på mange måder men også særligt i dette arbejde.   

Særlige opmærksomheder i det videre arbejde med Indenrigs- og Sundhedsministeren bliver: 
Ventetider, patientrettigheder, kapacitetsstyring, tilgængelighed, forudsigelighed i planlægning, 
og sammenhæng med resten af sundhedsvæsenet. 

Bestyrelsen besluttede at valg til RSU skal iværksættes efter sommerferien. 

Drøftelse
Lis Ethelberg gav en mundtlig sagsfremstilling

RSU blev orienteret om den opgave, der ligger foran os ift., at psykologsystemet skal modernise-
res og at Indenrigs- og Sundhedsministeren er klar til at agere og realisere forandringer på om-
rådet. 
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Der var en god drøftelse, men der var også ønsker om mere data og information. Derudover var 
der opbakning og idéer som blev bragt til bordet. Der blev skelet til den udvikling lægernes al-
mene praksis har gennemgået historisk. Der var bekymring for effektivitetstænkningen - f.eks. 
om det kan betyde forringelse af det faglige tilbud.

Lis Ethelberg orienterede desuden om at det ifølge vedtægterne skal afholdes valg af nye 
RSU’ere umiddelbart efter afslutning på nuværende POK periode. Den nye periode starter 1. juli 
2023. Bestyrelsen besluttede, at valghandlingen sættes i gang efter sommerferien. 

14 Orienteringssager
Nyt fra formanden
Dette punkt blev behandlet indledende og findes i separat fortroligt referat. 

Nyt fra sekretariatet
Det er vurderet, at der er behov for at konsolidere funktioner og kompetencer i administratio-
nen, så der er ressourcer til at løse de vigtige opgaver. Det er besluttet at ansætte en økonomi-
konsulent i økonomi under Henrik Jangö. 

Der blev afklaret, at på det ekstraordinære BM omkring årsregnskab kommer der som vanligt 
en risikovurdering fra Deloitte. 

Som en del af processen med at udarbejde nyt AP24-27ønskes SWOT-øvelsen fra bestyrelsesud-
dannelsen gentaget med noterne fra sidst.  

IT-orientering: Der er blevet åbnet for specialistmodulet. Der er fremskridt, men der er syv nye 
IT-systemer som sekretariatet har tillært sig indenfor det sidste år, og der er en ambition om at 
IT igen skal være drift. 

15 Mødeplan til godkendelse
Bestyrelsen godkendte mødeplanen. 

16 Evaluering af mødet
Bestyrelsen evaluerede kort på mødet. 

Muligheden for dybere og mere strategisk drøftelse under autorisation var værdsat og heri har-
monien mellem godkendelses-, orienterings- og drøftelsespunkter. 

IT-udfordringer blev italesat som problematiske ift. mødeafviklingen og der arbejdes både på 
kortsigtede og langsigtede forbedringer af hybridafvikling. 

17 Eventuelt
Der var ikke punkter til eventuelt.

18 Fast lukket punkt


